
Zápis z jednání zaměřeného na hospodaření na pstruhových 
revírech na Strakonicku 

21.6.2010, Strakonice 

 
Přítomní:  
M.Jungvirt, R.Novotný , J.Sekyra – MO Strakonice 
J. Chvosta - MO Volyně 
L. Nový - MO Vimperk 
M.Hladík, J.Marek – JčÚS ČRS 
  
Jednání bylo svoláno jako návazné jednání po jednání hospodářského odboru JčÚS ČRS, kde 
byl představen návrh MO Strakonice na zvýšení míry pstruha obecného na revírech v povodí 
Volyňky na 30 cm a návrh projednání hospodaření na pstruhových revírech na Strakonicku.  
Byly projednány následující body: 

 

1)      metoda odchovu pstruha obecného na kapilárách je stále více problematická a je 
nutné podporovat přirozené rozmnožování pstruha obecného ve vodních tocích. 
Prvním krokem je zachování více generačních ryb v revírech, tím pádem zvýšení lovné 
míry. Dle výsledku závodu konaných ve Strunkovicích , kde bylo uloveno celkem 150 
pstruhů a z toho mělo více než 30% více než 25 cm vyplývá, že potenciál pro dosažení 
vyšší délky na Volyňce je a tyto ryby jsou schopny produkovat možná i 50% všech 
jiker. Všichni přítomní souhlasí se zvýšením míry, byla diskutována otázka přesné 
hodnoty a nakonec bylo odsouhlaseno 30 cm. Hospodář JčÚS připraví i na základě 
výsledků závodů konaných na Volyňce vysvětlující komentář pro výroční členské 
schůze v příštím roce (případně časopis Rybářství) a zajistí projednání na výboru JčÚS, 
aby bylo pravidlo zavedeno od roku 2011 

2)      Jako částečnou kompenzaci souhlasí zástupci JčÚS ČRS s navýšením zarybnění 
pstruhem duhovým (10-20%), a dále je nutné zajistit distribuci po celých revírech a ve 
více dávkách během roku, J.Marek do prověrek připraví rámcový harmonogram a na 
prověrkách bude odsouhlasen   

3)      Hospodář JčÚS navrhl zřízení sportovního úseku na Otavě, který by spočíval 
v častějším vysazování lososovitých ryb o vyšší velikosti a povolení pouze lovu na 
přívlač a umělou mušku s háčky bez protihrotu. Je to reakce na omezení přístupu Jč 
rybářů k povolenkám SčÚS a tím na pstruhové revíry na řece Ohři, které se nejvíce 
dotklo právě rybářů ze Strakonicka a dochází k úbytku členů. Otava má potenciál pro 
výskyt lososovitých ryb větší velikosti. Navržen byl úsek od stupně v novém Dražejově 
po jez v Katovicích. Zástupci MO Strakonice záměr projednají na výboru MO, 
hospodář JčÚS projedná záměr na výboru JčÚS a bude dohodnut další postup. 

4)      Byla diskutována otázka snížení míry lipana na 35 cm na řece Volyňce. Míra 40 
cm má za cíl ochránit významnou část generačního hejna, tedy čtyřleté až pětileté 
ryby, které na podzim dosahují průměrné velikosti 32-36 cm a které zplodí 
nejkvalitnější potomstvo. Díky vysoké povýtěrové mortalitě krátkověkých druhů jako 



je lipan jsou tyto ryby, které přežily jedno až dvě rozmnožovací období, velmi cenné 
pro příští generace. Při zavedení vyšší míry je dále velká šance, že ryby dosahují i 
velikosti okolo 40 cm a přinášejí rybářům vyšší sportovní zážitek, což se projevilo 
zejména na Vltavě 33, kde se výskyt ryb ve velikosti okolo 40 cm každým rokem 
zvětšuje. Podobný efekt mělo i hájení Lipana na Otavě v Západočeském ÚS, kde bylo 
při závodech na umělou mušku v okolí Hydčic na jaře 2010 uloveno poměrně velké 
množství lipanů ve velikosti okolo32 cm, tyto ryby mohou do podzimu dosáhnout 
velikosti okolo 36 cm, tedy pokud by se toho dožijí. Pokud se podaří omezit tlak 
kormoránů, budou podobné ryby opět běžné i na Vltavě pod Lipnem. 

V diskusi byla vznesena připomínka, že takové růstové možnosti mají lipani pouze na 
větších a úživných tocích, jako je Vltava nad a pod Lipnem a například Otava. Na 
Volyňce je 35 cm maximum a proto snížení míry na 35 cm by neuškodilo populaci 
lipana, která je na Volyňce v rámci kraje ojedinělá, a bylo by vstřícným „politickým“ 
krokem vůči rybářům, kteří by měli větší šanci si několik ryb ponechat. Zástupci všech 
přítomných MO argumentují tím, že zavedení míry 40 cm způsobilo úbytek prodeje 
pstruhových povolenek. 

Kromě MO Lenora, která stejný návrh předložila pro revír Vltava 34 a MO 
hospodařících na Volyňce, nebyly k míře lipana 40 cm v rámci JčÚS nikdy připomínky. 
Buď je na revírech potenciál pro dosažení vyšších velikostí, anebo je lipan spíše 
vzácnou rybou a rybáři se ztotožňují s myšlenkou na jeho ochranu. Pouze na řece 
Volyňce je populace lipanů silná zejména díky přirozenému rozmnožování, rybáři byly 
zvyklí si lipany odnášet, ale růstové možnosti jsou díky velikosti toku a jeho ovlivnění 
lidskou činností nižší.  

Závěrem jednání je to, že z hlediska populace lipana na řece Volyňce snížení míry 
nebude mít negativní dopad, ale je nutné zvážit, zda je „politicky“ lepší udělat tento 
krok a umožnit na jednom revíru odnesení části lipanů, který ale může vyvolat 
řetězovou reakci v rámci celého JčÚS, a který by mohl mít za následek nabourání 
jednoho z principů, na kterých je hospodaření na pstruhových revírech JčÚS 
postaveno, tedy důsledná ochrana lipana jako původního druhu na všech revírech 
bez výjimky. Anebo je výhodnější striktně držet stanovenou míru 40 cm v rámci 
celého kraje jako způsob ochrany tohoto druhu, zaměřit se na vysvětlení důvodů, a 
také toho, že ten správný zážitek není rybu zabít, ale ulovit a pustit (i když to může 
mít za následek úbytek části členské základny) a potřebu rybářů, kteří si chtějí nějaké 
ryby odnést, uspokojit vysazováním duháka. 

Hospodář v tomto duchu bude informovat výbor JčÚS ČRS 

  

Zapsal M.Hladík, hospodář JčÚS ČRS 
 


